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واکنش دیرهنگام
بالاخره دلیل امحاء1700 تن سیب زمینی اعلام شد

اصولگرایان در 
جست وجوی وحدت

ابتدا تشکیل شورای سیاستگذاری اصلاح طلبان و بعد هم تشکیل حزب علی لاریجانی. به نظر می رسد اصلاح طلبان و 
اعتدال گرایان زودتر به اجماع رسیدند، هرچند احزاب اصولگرا خیلی پیش تر از این ها جلساتشان برای وحدت را تشکیل 
داده بودند. وحدتی که قرار بود از لاریجانی تا جلیلی را زیر چتر خود بگیرد ولی با تشــکیل حزب لاریجانی، ســرِ معتدل 
خود را از دست داده است. حالا چند روزی اســت که خبرهایی از برگزاری جلساتی با هدف تشکیل شورای هماهنگی 
اصولگرایان به گوش می رسد. جلساتی با حضور هشت اصولگرا: مرتضی آقاتهرانی دبیر کل جبهه پایداری، محمدنبی 
حبیبی دبیر کل حزب موتلفه، حسین فدایی دبیر کل جمعیت ایثارگران و همچنین غلامعلی حدادعادل،علیرضا زاکانی، 

اسدالله بادامچیان، محمد صادق محصولی و محمدرضا باهنر.
با وجود تشکیل این جلسات هنوز معلوم نیست این جلســات دقیقا به چه نامی است و اصولگرایان تا چه حد به وحدت 
مورد نظرشان برای انتخابات رسیده اند. چنانکه حبیبی دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی تاکید دارد که نه شورای هماهنگی 
اصول گرایان به طور کامل شــکل گرفته و نه فهرست انتخاباتی تهیه شده است و آقاتهرانی دبیر کل جبهه پایداری می 
گوید: »جلساتی که ما برگزار می کنیم همان شورای هماهنگی اصولگرایان است و اسم آن خیلی مهم نیست و دنبال 
نام گذاری هم نیســتیم و بیشتر می خواهیم امکانی فراهم شود که بتوانیم با یکدیگر بنشینیم و صحبت کنیم و به نقاط 
خوبی برســیم«. این در حالی است که حبیبی می گوید که قراری بر اســتمرار این جلسات نیست و اگر لازم باشد ادامه 
خواهد یافت. به علاوه همچنان سخنانی از ســوی اصولگرایان شنیده می شود که نشان از اختلافاتی دارد که فاصله 
آن ها تا وحدت را نشــان می دهد. مثــلا آقاتهرانی با بیان اینکه عده ای از همان روز اول که هنوز با دوســتان اصولگرا 
نشســت هایی را برگزار نکرده بودیم، می گفتند جبهه پایداری زیر میز توافقات اصولگرایــان می زند، اما هرگز این طور 
نیســت، گفت: »اگر بر اســاس اصول با یکدیگر حرف بزنیم و حتی قرارداد هم بنویســیم، در نهایت آنهایی که زیر میز 

می زنند مشخص خواهند شد«.
در مقابل رئیس کمیته سیاســی جبهه ایســتادگی گفته اســت که جبهه پایداری مدعی کل جریان اصولگرایی است، 
در حالی که هنوز تکلیف خود را با تیم احمدی ن ژاد و چگونگی آن مشــخص نکرده اســت. کنعانی مقدم همچنین در 
خصوص نشست مشــورتی هشــت نفره اصولگرایان درباره انتخابات مجلس دهم اظهار کرده است: »از آنجایی که 
جزو جریان اصولگرایی هســتیم از ما برای شرکت در این نشست دعوت نشده اســت«. دبیرکل حزب سبز با بیان این 
موضوع در خصوص شــکل گیری یک ائتلاف سیاسی از ســوی جریان اصولگرا نیز گفته است: »نشست ها و گفت و 
گوهای بسیاری در خصوص اعلام نامزدها از سوی طیف اصولگرا شکل می گیرد، اما هنوز هیچ مکانیزمی برای این 
که بتوانند یک ائتلاف سیاسی را شــکل دهند وجود ندارد؛ این که چه کسانی در کادر رهبری این ائتلاف خواهند بود و 
چه سازمان و ســاز و کاری این کار را انجام خواهد داد در حد گمانه زنی است«. با این حال اصولگرایان امید دارند که با 
توجه به اینکه شورای فقها متشــکل از آیت الله مصباح، محمد یزدی و موحدی کرمانی مورد پذیرش همه گروه های 

اصولگراست، ذیل آن به وحدت برسند.

تمرینات ضد تروریستی پلیس در تهران
رییــس پلیس پایتخت توضیحاتی را در خصوص افزایش شــمار مأموران پلیس در ســطح معابــر و اماکن تهران ارائه کرد و گفت: این اقدام بــه منظور آمادگی پلیس برای مقابلــه با هرگونه تهدید 
احتمالی انجام شــده و به نوعی تمرین عملیاتی محســوب می شــود. سردار حسین ســاجدی نیا اظهار کرد: حضور پلیس در ســطح شهر باید سبب ایجاد آرامش و احســاس امنیت در شهروندان 
شــود و روزهای اخیر نیز پلیس برای مقابله با هر نوع تهدید احتمالی در ســطح تهران تمرینی عملیاتی را آغاز کرده اســت. وی با بیان اینکه دلیل افزایش حضور پلیس در ســطح معابر و اماکن نیز 

همین موضوع اســت، اظهار کرد: در این تمرین عملیاتی نیروهای یگان ویژه، یگان امداد، واحدهای 110، نیروهای نامحســوس زن و مرد، تیم های چک و خنثی سازی بمب و ... حضور دارند. 
ســاجدی نیا درباره اینکــه این تمرین عملیاتی تا چه زمانی ادامه خواهد داشــت؟ گفت: این اقدامات و تمرین های ضدتروریســتی تا زمانی که لازم باشــد ادامه می یابد امــا این به این معنا 

نیســت که اتفاقی در پایتخت رخ داده باشــد بلکه تهران در امنیت کامل اســت. به گفته رییس پلیس پایتخت، این اقدامات تنها برای برخورد با هرگونه تهدید احتمالی و پیشگیری از آن 
و همچنین تمرین افزایش مهارت عملیاتی انجام شــده است.

با احمدی نژاد ارتباطی ندارم
معاون مطبوعاتی وزارت ارشــاد دولت نهم 
گفــت: با احمدی نــژاد ارتباطی نــدارم و از 
فعالیت های انتخاباتی وی هم مطلع نیستم.

محمدعلی رامین معاون مطبوعاتی وزارت 
ارشــاد دولت نهم درباره ارتباطش با رئیس 
جمهور سابق اظهار داشت: با احمدی نژاد 

ارتباطی ندارم و از فعالیت های انتخاباتی وی هم مطلع نیستم.
وی در پاسخ به این سوال که آیا برای انتخابات مجلس کاندیدا خواهید شد 
گفت: قصد کاندیداتوری ندارم، بهتر از امثال ما در صحنه هســتند و نیازی 

به حضور نیست.
معاون مطبوعاتی وزارت ارشاد دولت نهم ادامه داد: من بر اساس احساس 
تکلیف در مجالس هفتم و هشتم کاندیدا بودم اما دیگر کافیست و نوبت به 

جوانان رسیده است.

PMD بسته نشود برجام اجرا نمی شود
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شــورای اسلامی با اشــاره به اینکه 
 PMD در صورت عدم بســته شــدن پرونده
ایران برای اجرای برجام به مشــکل اساسی 
می خوریم، گفت: طبق نظر رهبری و مجلس 
بسته شدن پرونده "PMD" ایران آستانه ورود 

به اجرای برجام است. منصور حقیقت پور درباره گزارش اخیر آمانو درباره پرونده 
هسته ای ایران اظهار داشــت:این گزارش ،گزارش PMD نیست و گزارش 
عمومی آژانس بود. وی افزود: گــزارش مربوط به بخش PMD باید چند روز 
دیگر حدود 15 روز دیگر به شورای حکام می رود. این نماینده مجلس با اشاره به 
اینکه جنس و شخصیت آمانو همین است که می بینیم، یادآور شد: امیداوریم 
در گزارش PMD  شورای حکام، گزارشی برای بستن پرونده هسته ای ایران 
تنظیم شود و در غیر این صورت برای اجرای برجام به مشکل جدی می خوریم.

 رصد فضای مجازی در ایام انتخابات
ســیدمرتضی بختیاری معاون سیاســی و 
امنیتی دادستان کل کشور بر ضرورت رصد 
فضای مجازی و شــبکه های اجتماعی در 

ایام انتخابات تاکید کرد.
وی در جمع دادســتان های سراسر استان 
یــزد، اظهار کــرد: عــده ای با خیــال این 

که جرائــم در فضــای مجــازی قابل رصــد نیســت، تبلیغــات زودرس یا 
فضــای اتهــام و تخریــب را علیه ســایر نامزدهــا و داوطلبان شــرکت در 
 انتخابــات ایجــاد می کننــد که ایــن کار بیــش از همــه به اعتمــاد مردم 

لطمه می زند.
بختیــاری تاکید کرد: باید بــه گونه ای عمل کرد تا نه حقــی از نظام تضییع 
 شــود و نه حقی از داوطلبین که با نیت خدمت به نظــام وارد گود انتخابات 

شده اند.

هیچ گروهی از تحریم 
انتخابات سود نبرده 

سیدعلی خمینی با اشاره به تعابیر امام در مورد جایگاه 
مجلس شورای اسلامی در امور کشور، گفت: از نظر 

امام خمینی تقنین بر اجرا تقدم دارد.
حجت الاسلام و المســلمین سیدعلی خمینی طی 
ســخنانی در همایــش »مجلس، انتخابــات و امام 
خمینی« که توسط دفتر قم موسسه تنظیم و نشر آثار 
امام خمینی برگزار شــد، با اشــاره به گزاره  »مجلس 
در رأس امور اســت« که از ســوی امام خمینی بیان 
شــد، اظهار کرد: در هر نظام مردم سالار انتخابات 
تجلی گاه خواســت مردم اســت و از اهمیت ویژه ای 
برخوردار است و در طول دوران پس از پیروزی انقلاب 
اســلامی تاکنون هیچ گروهــی از تحریم انتخابات 

سود نبرده است.
وی افزود: هم آن کسانی که امروز دشمنان جمهوری 
اسلامی حساب می شوند، هم آن کسانی که دوست 
جمهوری اسلامی حساب می شوند، هم کسانی که 
جزء منتقدین نظام حســاب می شــوند هیچ کدام از 

تحریم انتخابات سودی نبردند.
ســیدعلی خمینی تصریح کــرد: الآن نمی خواهم 
وارد مصادیق شــوم، اما تاکنون هــر تغییری که در 
کشــور صورت گرفته همیشــه از دل صندوق های 

رأی بوده است.
وی افــزود: امام در موارد مختلفــی کلمه  رأس امور 
را به کار بردند، شــاید جالب باشــد که بدانیم حداقل 
امام در 22 مورد مختلف فرمودند این موضوع رأس 

امور است.
ســیدعلی خمینی گفت: تفاهم و وحــدت در میان 
همــه  مــردم، یکــی از موضوعاتی اســت که تحت 
عنــوان رأس امور در تاریــخ 24 / 4 / 62 مورد تأکید 
امام قرار گرفته اســت. ایشــان در زمانــی دیگر می 
گویند تثبیت جمهوری اسلامی در رأس امور است؛ 
قانون اساســی و تبیین جهت رأی دادن مردم به آن 
)3 بار(، مجلس شــورای اســلامی )پنج بــار(، نماز 
 جمعه، تهذیب نفس و معنویــات )هر کدام یک بار( 

به کار رفته اند.
وی گفــت: امــام همچنیــن در مــورد اجــلاس 
غیرمتعهدهــا تاکید می کنند کــه رأس امور وظایف 
این اجلاس غیر متعهدها آن اســت که کشورهای 
متعهد به شــرق و غــرب را تصفیــه کــرده و از خود 
دور کنند )یــک مورد(؛ اهمیت تبلیغــات )یک بار(، 
کشــاورزی، قوای مســلح، لزوم وحدت میان قوای 
مســلح و مــردم )هر کــدام یکبــار، امــور تربیتی و 
آموزشــی دو بار، اتکاء و اعتماد بــه رحمت و عنایت 
الهی یک بار، جنگ دفاعی، یک بار، دانشــگاه یک 
بار. نشــریه متعهد یک بار، لزوم انتخاب مســئولین 
از قشــر متوسط و دون متوســط یک بار، اجرای امر 
الهی یک بار، حفظ نظام یک بار، معرفت به خداوند 
متعال یک بار و توجه بــه لزوم پیروزی در جنگ یک 
 بار، در فرمایشــات امام تحت عنــوان »رأس امور« 

به کار رفته است.
سیدعلی خمینی یادآور شــد: یکی از مواردی که در 
مورد رأس امور به کار رفته مجلس بود؛ ایشان یک بار 
هم فرمودند مجلس در رأس همه ارگان ها قرار دارد.
وی ادامه داد: ممکن است مواردی هم بوده باشد که 

از چشم من افتاده باشد.
وی اظهــار کــرد: یــک بــار رأس امــور در معنای 
منفــی به کار رفته کــه آن را هم از میــان اینها خارج 
کردم؛ آن یک مورد این اســت که امــام در 11 / 3 / 
60 می فرمایــد »طغیــان و طاغوت بــودن در رأس 
امــور اســت« کــه در واقــع در همان معنــای رأس 
 امور منفی اســت که ایــن را هم در شــمارش خودم 

قرار ندادم.

نامه نیوز نوشت: »هاشمی؛ آیت الله انتخابات ایران«
رئیس سابق قوای مقننه و مجریه یک بار در دهه 50، پنج بار در دهه 60، سه بار در دهه 70 و دوبار در در 80 در انتخابات مختلف شرکت 

کرده است. او برای بار اول در دهه 90 در معرض رای مردم قرار می گیرد.

 ایسنا: »آقای مرتضوی، زیارت قبول«
قدیم ها رسم بود که وقتی کسی می خواست به سفری زیارتی برود، از دوست و آشنا حلالیت می طلبید و اگر حق الناسی بر گردن داشت 

تلاش می کرد که پیش از عزیمت به سفر، آن حق را ادا کند و به اصطلاح، سبکبار به سفر معنوی برود.

 اعتدال نوشت: »انتخابات، از تبلیغات تا واقعیت«
زمان اینکه شاهد باشیم نمایندگان بخواهند با روش های تبلیغاتی انتخاباتی و وعده ی نادرست بر روی صندلی ها ی سبز مجلس تکیه 

بزنند و فقط با وعده های معیشتی که اکثرا دور از دسترس هستند بخوهند رای مردم را به سمت خود بیاورند به سر آمده است.

 شیرازه نوشت: »مجلس ششم از نگاه اصلاح طلبان«
به یقین بازخوانی عملکرد مجلس ششم از زبان نمایندگان، شخصیت ها و مدافعان آن ها می تواند معیار و مبنای خوبی برای قضاوت 

عملکرد پرحاشیه ترین مجلس تاریخ انقلاب اسلامی باشد.

 رجا نیوز نوشت: »رونمایی از ترکمنچای نفتی در دولت یازدهم توسط زنگنه«
64 سال پس از ملی شدن صنعت نفت ایران، بیژن زنگنه امروز از قراردادهایی رونمایی کرده است، که عملا امتیاز اکتشاف، استخراج، 

بهره برداری و فروش نفت ایران به مدت 25 سال را به شرکت های خارجی واگذار می کند!

عکس روزسایت نگار

اجتماع بزرگ شیعیان با حضور 
مردم مسلمان شیعه از نقاط 
مختلف جهان در کربلا به اوج 
خود رسیده است تا بار دیگر 
حماسه عاشورا پررنگ شود. 
تنها چند روز تا اربعین حضرت 
امام حسین)ع( باقی مانده 
و زائران حسینی در شامگاه 
پنجشنبه پنجم آذرماه در بین 
الحرمین به دعا و عزاداری 
برای خاندان اهل بیت)ع( 
پرداخته و شعار هیهات من 
الذله سر دادند.

خبرنامه

در انتخابات ریاســت جمهوری ســال 88 بود که پای ســیب زمینی به عرصه سیاست باز شــد، احمدی نژاد به عنوان 
نامزد انتخاباتی متهم بود که برای خرید رای، بین مردم ســیب زمین پخش می کرده اســت. بعدش هم گوجه فرنگی 
سیاســی شد، زمانی که از احمدی نژاد درخصوص افزایش بی ســابقه قیمت گوجه سوال کردند و او گفت بقالی محله 
آن ها گوجه ارزان اســت. حالا بعد از سال ها باز هم سیب زمینی به دنیای سیاست باز گشته است. چندی پیش یکی از 
مســئولان استان فارس خبر از دفن 1700 تن سیب زمینی داد. موضوعی که اعلام شد بی سابقه نبوده و تاکنون چند 
بار دیگر نیز اتفاق افتاده بوده است، ولی با توجه به حجم واکنش ها به آن، به نظر به ابزار جدیدی برای کوبیدن دولت از 
سوی مخالفان تبدیل شده است. هرچند شکی در این نیست که دفن یک محصول کشاورزی، آن هم این مقدار از آن، 
موضوعی در درجه اول ناراحت کننده و در درجه دوم درخور پیگیری است و مسئولان باید دلایل آن را شفاف اعلام کنند.

ماجرا از کجا شروع شد؟
اوایل آبان ماه بود که مدیرکل تعاون روســتایی استان فارس این خبر را اعلام کرد. به گفته  احد بهجت حقیقی سازمان 
تعاون روستایی برای تنظیم بازار سیب زمینی، بیش از 1700 تن سیب زمینی برداشت شده را که دارای پایین ترین حد 
کیفیت بوده اند، از کشاورزان به قرار هر کیلو 360 تومان خریداری کرده و مجموع آن ها را معدوم کرده است.  پس از آن 
بود که مهدی کوچک زاده نماینده تندروی مخالفت دولت در مجلس، این موضوع را در قالب اخطاری به رئیس مجلس 
بیان کرد و امحاکنندگان این سیب زمینی ها را بی شرف خواند. اما اخطار او در جریان بررسی لایحه ای مربوط به بیمه 
بود و اخطار کوچک زاده نامرتبط. همین موضوع باعث درگیری لفظی کوچک زاده و رئیس مجلس و درنهایت استعفای 
کوچک زاده شــد. البته بعدا معلوم شد که نامه اســتعفا مربوط به هفته قبل بوده و او آن را به هیئت رئیسه نداده است. 
از حرف های کوچک زاده هم این گونه بر می آمد که مشــکل اصلی او سیب زمینی نبوده و او در اعتراض به رفتارهای 
به قول او »دیکتاتورمآبانه« علی لاریجانی اســتعفا داده اســت.  اما به جز ماجرای کوچک زاده، موضوع امحای سیب 
زمینی ها در روزنامه ها و رسانه های مخالف دولت نیز به صورت ویژه ای و با محتواهایی اعتراضی، برجسته شد. بسیج 
دانشــجویی 12 دانشکده کشــاورزی نیز با صدور بیانیه ای درباره امحای 1700 تن سیب زمینی تاکید کرد که امحای 

1700 تن سیب زمینی تنها به دلیل نفع شخص عده ای فرصت طلب در داخل انجام می شود.

چرا قبلا اعتراضی نداشتید؟
پس از این هیاهوها بود که برخی منتقدان از جمله نمایندگان با بیان اینکه این موضوع پیش تر و از جمله در دوره احمدی نژاد 
هم اتفاق افتاده است، از سیاسی شدن این موضوع انتقاد کردند. غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی عضو فراکسیون اصولگرایان 
رهروان ولایت در این خصوص گفت: در سال 1384 ما شاهد امحای یک میلیون و 396 هزار تن سیب زمینی و در سال 1387 
رقمی در حدود یک میلیون و 74 هزار و 504 تن از این محصول بوده ایم، حال سوال این است که چرا همین نمایندگانی که 
امروز به دنبال استعفا هستند در سال های گذشته در پی معدوم سازی این محصولات کشاورزی هیچ اظهارنظری نکردند. وی 
همچنین با ارائه اسناد مربوط به این امحا تاکید کرد که در این قضیه دستور دادستان، امام جمعه، مدیریت جهاد کشاورزی، 
وزارت جهاد کشاورزی، ریاست دادگستری و فرماندار استان وجود داشته است. امروز مدیرکل دفتربازرسی، مدیریت عملکرد 
وامورحقوقی استانداری فارس نیز در واکنش به استفاده سیاسی از این موضوع، انتقاد کرد که چرا آن ها در دولت قبل که حجمی 
به مراتب بیشتر از این حجم سیب زمینی دفن شد اعتراض نکردند. دارا کیانی با بیان این موضوع گفت: کاملا مشخص است 
که نیت عده ای در بیان مکرر این مساله و انجام مصاحبه های متعدد نه دفاع از منافع مردم بلکه مطرح کردن خود و هجمه 
و حمله علیه دولت است. ظاهرا عده ای که در هجمه علیه دولت با کمبود سوژه مواجه شده اند، مجبور شده اند به موضوع 
امحای سیب زمینی متوسل شوند.  دلیل امحاء، تنظیم بازار نبوده است امروز وزارت جهاد کشاورزی اطلاعیه ای صادر کرد 
و در آن اولا موضوع تنظیم بازار را تکذیب کرد و ثانیا اعلام کرد که ســیب زمینی ها فاســد شده بودند و لذا امکان توزیع آن و 
همچنین استفاده دامی از آن وجود نداشته است. در این اطلاعیه با اشاره به اینکه معدوم سازی محصولات کشاورزی یکی 
از ابزارهای تنظیم بازار در دنیاست، تاکید کرده که این موضوع هیچ گاه در دستور کار وزارت کشاورزی نبوده است، هرچند 
گاهی با توجه به ویژگی فساد پذیری، آفت زدگی و شیوع برخی بیماری ها در محصولات کشاورزی و به منظور رعایت موازین 

بهداشتی جهت تامین سلامت جامعه، حذف مقداری از محصولات کشاورزی ناگزیر و اجتناب پذیر می گردد.


